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术语英译

爱国统一战线 •	 the patriotic united front 

爱国卫生运动 •	 public health campaigns 

安全第一、预防为主 •	 to put safety first and place emphasis on prevention 

安全生产风险专项整治 •	 workplace safety risk controls 

按劳分配为主体、多种分

配方式并存

•	 to adopt multiple forms/models of distribution with “to each 
according to their work” as the principal form 

•	 to keep distribution according to work as the mainstay with 
multiple forms of distribution existing alongside it 

“澳人治澳” •	 The people of Macao administer Macao. 

百花齐放、百家争鸣 •	 the principle of letting a hundred flowers blossom/bloom and a 
hundred schools of thought contend 

百年未有之大变局 •	 change on a scale unseen in a century 
•	 changes of a magnitude not seen in a century 
•	 momentous changes of a like not seen in a century 

办好特殊教育、继续教育、

专门教育

•	 to provide quality special needs education, continuing  
education, and specialized education 

保持社会大局稳定 •	 to ensure social stability 

保障妇女儿童合法权益 •	 to protect the lawful rights and interests of women and children

保障和改善民生 •	 to ensure and improve people’s wellbeing
•	 to ensure and improve public wellbeing

保障进城落户农民合法土

地权益

•	 to safeguard the lawful land rights and interests of rural 
residents who have moved to urban areas and obtained 
permanent residency 

秉持安全不可分割原则 •	 to uphold the principle of indivisible security 

不可移动文物保护机制 •	 mechanisms for protecting immovable cultural relics 

术语英译
第一部分
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不忘初心、牢记使命 •	 to remain/stay true to the Party’s original aspiration and 
founding mission 

财政科技经费分配使用 

机制 

•	 mechanisms for the allocation and use of government research 
funds 

财政转移支付体系 •	 the system of transfer payments 

草原森林河流湖泊湿地休

养生息

•	 the natural regeneration of grasslands, forests, rivers, lakes, and 
wetlands 

产业基础再造工程 •	 industrial foundation reengineering projects 

产业结构调整 •	 industrial restructuring 
•	 industrial structural adjustment 
•	 to adjust the industrial structure 

产业链供应链 •	 industrial and supply chains 

长江经济带 •	 the Yangtze River Economic Belt

长江十年禁渔 •	 the 10-year ban on fishing in the Yangtze River 

长期护理保险制度 •	 an insurance system to support long-term care 

长三角一体化发展 •	 the integrated development of the Yangtze River Delta 

城乡公共文化服务体系一

体建设

•	 to integrate public cultural services between urban and rural 
areas 

城乡人居环境 •	 living environments in both urban and rural areas 

城乡融合发展 •	 integrated development of urban and rural areas 
•	 integrated urban-rural development 

传承中华文明 •	 to carry forward China’s cultural heritage 

创新链产业链资金链人才

链深度融合

•	 deep integration of the innovation, industrial, capital, and talent 
chains 

创新驱动发展战略 •	 the innovation-driven development strategy

创新型国家 •	 a country of innovators
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术语解读

2012年11月召开的党的十八大作出了实施创新驱动发展战略的

重大部署。党的二十大报告提出加快实施创新驱动发展战略。坚持

面向世界科技前沿、面向经济主战场、面向国家重大需求、面向人

民生命健康，加快实现高水平科技自立自强。以国家战略需求为导

向，集聚力量进行原创性引领性科技攻关，坚决打赢关键核心技术

攻坚战。加快实施一批具有战略性全局性前瞻性的国家重大科技项

目，增强自主创新能力。加强基础研究，突出原创，鼓励自由探索。

提升科技投入效能，深化财政科技经费分配使用机制改革，激发创

新活力。加强企业主导的产学研深度融合，强化目标导向，提高科

技成果转化和产业化水平。强化企业科技创新主体地位，发挥科技

型骨干企业引领支撑作用，营造有利于科技型中小微企业成长的良

好环境，推动创新链产业链资金链人才链深度融合。

In November 2012, at its 18th National Congress, the CPC 
made a series of important decisions on the implementation of 
the innovation-driven development strategy. The report to the 
20th National Congress of the CPC put forward accelerating 
the implementation of the innovation-driven development 
strategy: Setting our sights on the global frontiers of science 
and technology, national economic development, the major 
needs of the country, and the health and safety of the people, 
we should speed up efforts to achieve greater strength and self-
reliance in science and technology. To meet China’s strategic 
needs, we will concentrate resources on original and pioneering 
scientific and technological research to achieve breakthroughs 
in core technologies in key fields. In order to enhance China’s 
innovation capacity, we will move faster to launch a number of 
major national projects that are of strategic, big-picture, and long-
term importance. We will strengthen basic research, prioritize 
original innovation, and encourage researchers to engage in free 
exploration. To inspire greater creativity, we will invest more 
effectively in science and technology and advance reform of the 
mechanisms for the allocation and use of government research 
funds. We will promote closer enterprise-led collaboration 
between industries, universities, and research institutes, stay goal-
oriented, and promote the industrial application of scientific 

创新驱动发展战略

the innovation-driven 
development strategy

术语解读
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and technological advances. We will reinforce the principal role 
of enterprises in innovation, give full play to the guiding and 
supporting role of key high-tech enterprises, create an enabling 
environment for the growth of micro, small, and medium 
technological enterprises, and promote deeper integration of the 
innovation, industrial, capital, and talent chains. 

创新是引领发展的第一动力，是建设现代化经济体系的战略支撑。

抓创新就是抓发展，谋创新就是谋未来。建立国家创新体系，走创新

型国家之路，已成为世界许多国家政府的共同选择。党的二十大报告

指出，我国基础研究和原始创新不断加强，一些关键核心技术实现

突破，战略性新兴产业发展壮大，载人航天、探月探火、深海深地探

测、超级计算机、卫星导航、量子信息、核电技术、新能源技术、大

飞机制造、生物医药等取得重大成果，进入创新型国家行列。

Innovation is the primary driving force behind development; 
it is the strategic foundation for building a modernized economy. 
And innovation is development; innovation is the future. It has 
become a common choice of governments of many countries to 
establish their own innovation systems and become countries 
of innovators. According to the report to the 20th National 
Congress of the CPC, China has grown stronger in basic 
research and original innovation, made breakthroughs in some 
core technologies in key fields, and boosted emerging strategic 
industries. It has witnessed major successes on multiple fronts, 
including manned spaceflight, lunar and Martian exploration, 
deep sea and deep earth probes, supercomputers, satellite 
navigation, quantum information, nuclear power technology, 
new energy technology, airliner manufacturing, and biomedicine. 
China has joined the ranks of the world’s innovators. 

在各个历史时期，中国共产党都根据形势任务的变化，明确

提出人民军队建设发展的目标要求，引领军队建设不断向前发展。

2013年3月11日，习近平在十二届全国人大一次会议解放军代表团

全体会议上，将建设一支听党指挥、能打胜仗、作风优良的人民军

队确立为强军目标。2017年10月18日，习近平在党的十九大报告中

指出，党在新时代的强军目标是建设一支听党指挥、能打胜仗、作

风优良的人民军队，把人民军队建设成为世界一流军队。

创新型国家

a country of 
innovators

党在新时代的强军目标

the Party’s goal of 
building a strong 
military in the new era
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用典阐释

爱人利物之谓仁

•	 Compassion means loving and helping others.

出自《庄子·天地》。大意是，爱天下人、利于万物，叫作仁。这句话集中体现了中华民族

深厚的仁爱传统。

2020年9月8日，习近平在全国抗击新冠肺炎疫情表彰大会上的讲话中指出：“生命至上，

集中体现了中国人民深厚的仁爱传统和中国共产党人以人民为中心的价值追求。‘爱人利物之谓

仁。’疫情无情人有情。人的生命是最宝贵的，生命只有一次，失去不会再来。在保护人民生命

安全面前，我们必须不惜一切代价，我们也能够做到不惜一切代价，因为中国共产党的根本宗

旨是全心全意为人民服务，我们的国家是人民当家作主的社会主义国家。”

It comes from Zhuang Zi. It means that loving people in the world and being beneficial to 
things in the world is called compassion. It shows the long-cherished tradition of the Chinese 
nation for being benevolent. 

On September 8, 2020, at a national gathering to honor outstanding individuals and 
groups in the fight against the Covid-19 epidemic, Xi Jinping said, “Putting life above all 
else embodies the Chinese people’s deep-rooted tradition of compassion and the people-
centered philosophy of China’s Communists. As an ancient Chinese philosopher said, 
‘Compassion means loving and helping others.’ Human compassion will prevail over the 
merciless virus. Life is the most precious of all things, for we only live once; once lost, life can 
never be restored. When lives are at stake, we must protect them at all costs, a promise we 
are capable of delivering because the fundamental mission of our Party is to serve the people 
wholeheartedly, and because ours is a socialist country run by the people.” 

不困在于早虑，不穷在于早豫。

•	 Prior planning prevents pitfalls and proper preparation preempts perils.

出自西汉刘向《说苑·谈丛》。意思是要想不陷入困境，就须提前谋划；要想不至于面临绝

境，就须事先预防。体现了居安思危的忧患意识和事预则立的经验智慧。

2021年1月11日，习近平在省部级主要领导干部学习贯彻党的十九届五中全会精神专题研

讨班上的讲话中指出：“从忧患意识把握新发展理念。‘不困在于早虑，不穷在于早豫。’随着我

国社会主要矛盾变化和国际力量对比深刻调整，我国发展面临的内外部风险空前上升，必须增

强忧患意识、坚持底线思维，随时准备应对更加复杂困难的局面。”

用典阐释
第三部分
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It comes from Garden of Stories by Liu Xiang of the Western Han Dynasty. It means 
that planning in advance will prevent one from getting into trouble and early prevention is a 
must for avoiding hopeless situations. It shows that the awareness of potential danger and the 
wisdom of getting fully prepared will ensure success. 

On January 11, 2021, at a study session on implementing the decisions of the Fifth 
Plenary Session of the 19th CPC Central Committee, attended by principal officials at the 
provincial and ministerial level, Xi Jinping said, “We need to be mindful of potential risks. 
‘Prior planning prevents pitfalls and proper preparation preempts perils.’ As the principal 
challenge in our society has changed and the global balance of power is shifting, China will 
have to contend with more internal and external risks. We must be more aware of potential 
dangers, have plans in place to counter worst-case scenarios, and prepare for more complex 
and graver challenges.”

不私，而天下自公。

•	 Selflessness in governance creates social equity.

出自《忠经·广至理章》。意思是不怀私心，天下百姓自然而然变得公正。不谋私利才能谋

根本、谋大利。这个“根本”就是人民群众的坚定支持，这个“大利”就是人民的利益、民族

的利益、国家的利益。

2021年11月11日，习近平在中共十九届六中全会第二次全体会议上的讲话中指出：“ ‘不

私，而天下自公。’我们党没有任何自己特殊的利益，这是我们党敢于自我革命的勇气之源、底

气所在。正因为无私，才能本着彻底的唯物主义精神经常检视自身、常思己过，才能摆脱一切

利益集团、权势团体、特权阶层的‘围猎’腐蚀，并向党内被这些集团、团体、阶层所裹挟的

人开刀。”

It comes from Classic of Loyalty. It means that when rulers and governors do not have 
selfish motives, society will be fair and equitable. Selfless motives allow the pursuit of 
fundamental and greater interests. And the fundamental is the staunch support of the people 
while greater interests are those of the people, the nation, and the country. 

On November 11, 2021, at the second full assembly of the Sixth Plenary Session of the 
19th CPC Central Committee, Xi Jinping said, “ ‘Selflessness in governance creates social 
equity.’ Our Party has no interests of its own—this is the source of our courage and strength 
in self-reform. It is because of this that we have regularly examined our conduct and reflected 
on mistakes from a purely materialist perspective. It is because of this that we have been able 
to overcome attempts by individual interest groups, power groups, and privileged strata to 
corrupt us. We have been able to seek out and punish Party members who have done wrong 
under the influence of these groups.”




